
Kranjsko. 
Učiteljska petindvajsetletnica. Dne 30. junija so pra

znovali v Ljubljani učiteljski abiturijenti iz leta 1879. svojo 
službeno 251etnico, ki se je je udeležilo sedem tovarišev ; 
odsotna sta bila dva, eden zaradi bolezni, drugi pa zaradi 
oddaljenosti; prvi je pozdravil jubilante in opravičil svojo 
odsotnost pismenim, drugi pa brzojavnim potom, »lavnost 
se je izvršila nepričakovano sijajno. Iz skromnega prijatelj

skega sestanka se je razvilo pravo učiteljsko slavje. Jubilanti 
so dobili iz raznih krajev slovenske domovine in celo iz 
daljne Srbije več pismenih in brzojavnih čestitk. Skromno 
omizje, ki je štelo izpočetka sedem članov, je tekom popol

dneva vedno naraščalo ter naraslo do blizu 50 članov. Poleg 
prijateljev in tovarišev iz Ljubljane in s kmetov so prihiteli 
k slavju tudi nekdanji sošolci, ki so pa že tekom študij 
ostavili učiteljišče, in sicer gg. Ignacij B o r š t n i k , gledališki 
igralec iz Zagreba, Fran Š t e l e iz Kamnika in uradnik banke 
Slavije g. Avguštin b t a m c a r . Navdušenje je bilo res veliko. 
K temu so največ pripomogli gg. pevci: A. S t e f a n č i č , 
Fr. Š t e l e , A. Š t a m c a r, Janko Z i r o v n i k , A. L i k o z a r 
in drugi. To je bil res krasen dan, ki bo jubilantom in vsem 
prisotnim ostal dolgo časa v spominu. Pa tudi navdušenih 
napitnic ni manjkalo. Prireditelj sestanka, nadučitelj Jakob 
D i m n i k , pozdravi najprvo svoje sošolce, potem nazdravlja 
vsem prijateljem in tovarišem, ki so se udeležili slavnosti in 
končno se pa spominja tovarišev, ki jih je že smrtna kosa 
pokosila ter jih položila v grob. G. tovariš Juraj R e z e k 
napije v daljšem govoru jubilantom, želeč vsem, da bi jim 
bila dana prilika, praznovati tudi 501etnico. In tako nadalje 
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so se vrstili govori in petje toliko časa, da je prišel čas 
odhoda. 

Jubilanti so pozdravili pismenim potom g. deželnega 
šolskega nadzornika Frančiška L e ve a, gosp. župana Ivana 
H r i b a r j a , g. urednika E. G a n g l a , gosp. župnika Ivana 
V r h o v n i k a , g. prof. Jos. K l e n i en č i č a , gosp. ravnatelja 
A. Č r n i v c a in odsotna dva tovariša. V spomin na ta veseli 
dan so se dali jubilanti tudi skupno fotografovati in sklenili, 
da se snidejo zopet d n e 3. a v g u s t a letos t e r i z l e t e z 
v l a k o m , ki o d h a j a o b 7. u r i z j u t r a j iz L j u b l j a n e , 
d o j a v o r n i k a , m i m o D o b r a v e in s k o z i V i n t g a r 
v G o r j e , k j e r b o v Ž u m r o v i r e s t a v r a c i j i s k u p n i 
o b e d . — P o p o l d n e i z l e t na Bled in z v e č e r p a 
d o m o v . T e g a i z l e t a se b o d o u d e l e ž i l i t u d i vs i 
z g o r a j i m e n o v a n i p e v c i in pa večina prijateljev, ki so 
se udeležili našega slavja. Umevno je ob sebi, da n a m b o 
v s a k t o v a r i š in p r i j a t e l j na ta i z l e t d o b r o d o š e l . 

Upamo, da bo to zopet lep u č i t e l j s k i d a n , na 
k a t e r e m bomo poživljali svoje utrujene živce z lepim pe

tjem in navdušenimi napitnicami. Navdušenje bo pa toliko 
večje, čim več se bo nas zbralo na tem izletu. T o r e j , pr i 

p r i j a t e l j i in t o v a r i š i , na s v i d e n j e d n e 3 . a v g u s t a 
v V i n t g a r j u . 

K sklepu moramo tudi omeniti, da smo bili ta dan v 
Mrakovi gostilnici pri »Levu« izvrstno postreženi ter pripo

ročamo to gostilnico učiteljstvu kar najtopleje. Gostilničar je 
tudi naročnik »Tovarišev« in »Zvončkov«. Ljubljansko uči

teljstvo se shaja v tej gostilnici redno vsako sredo zvečer. 
Okrajna učiteljska skupščina za krški okraj se je 

vršila pod predsedstvom nadzornika Stiasnega dne 22. junija 
v Krškem. Za svojega namestnika je imenoval predsednik 
g. ravnatelja Lapajneta, za zapisnikarja sta fungirala nad

učitelj Ivan Demšar in učiteljica Emilija Ažmanova, za veri

frkatorja pa nadučitelj Ivan Benedičič in učiteljica Ana Zev

nikova. G. nadzornik je povedal, da se je zmanjšala odstotna 
mera nerednega šol. obiska (od 82% do 105%). V zadnjih 
letih so prejele šole učil v vrednosti nad 6000 K. Lokalne 
učit. knjižnice so se izdatno pomnožile (4039 knjig). Šolarske 
knjižnice štejejo 3543 številk. — Splošno je ugajal nastop 
učiteljice Pavline Zirerjeve. Referenta sta bila nadučitelj Lj. 
FettichFrankheim in nadučitelj Lunaček (o učnem načrtu 
za deške ponavljalne šole), referentinji pa učiteljici Ana Har

bichova in Ivana Simončičeva (o enakem načrtu za dekliške 
ponavljalne šole). Po živahni debati so biii sprejeti referati, 
Učitelj Ivan Magerle je predaval o dobri podlagi za spisje 
nadučitelj Ivan Malnarič pa o tem, kako napravimo pouk v 
ponavljalnicah interesanten in praktičen. —■ Okr. učit. knji

žnica ima 1774 del v 2798 zvezkih, dohodkov je imela 550 K 
izdatkov 510 K 24 h. — V dež. učit. skupščino sta odpo

slana nadučitelja A. Lunaček in Fr. Rant, zastopnik učitelj

stva v okr. šol. svetu pa je nadučitelj Ivan Malnarič. 
Iz Bele Krajine nam poročajo: Letošnja okrajna uči

teljska konferencija se je vršila v Črnomlju dne 30. rožnik; 
točno ob 9. uri zjutraj po običajnem vzporedu. Konferencij 
je prisostvoval tudi c. kr. okr. glavar Viktor Parma. Brzojavne 
je pozdravil učiteljstvo gospod ravnatelj Jeršinovic. Gospoe 
c. kr. okr. šolski nadzornik Josip Turk otvori konferencijo 
pozdravi zbrano učiteljstvo in imenuje svojim namestnikon 
g. nadučitelja Frana Šetino. Zapisnikarjem se izvoli gospo 
dična Koncilija in gospod Kadunc. G. R. Schiller, učitelj \ 
Črnomlju, je praktično nastopil in pohvalno obravnaval ; 
učenci IV. razreda »Žolno« Po biiolocični metodi. Gospodičn; 

učiteljica A. Fabijan in g. nadučitelj M. Bartel sta prebrala po

drobni učni načrt, prva za dekliško, drugi za deško ponav

ljavno šolo. Naslednjo točko je tvorilo strokovno sestavljeno 
poročilo g. nadzornika. Gospod nadzornik je podal učiteljstvu 
jasno in temeljito sestavljeno navodilo k pouku za vse učne 
predmete ter priporočil za dotični predmet tudi najnovejša 
dela. V knjižnični odbor so bili per acelamationem izvoljeni 
gg. F. Šetina, R. Schiller, M. Dolenc in gdč. A. Praprotnikova. 
Istotako so bili izvoljeni v stalni odbor gg. Fr. Šetina, M. 
Bartel, Fr. Lovšin in gospa Megušarjeva. Nato je gospod 
nadzornik sklenil konferencijo s trikratnim »Živio« na pre

svetlega cesarja. Po končani konferenciji je bil skupni obed 
v hotelu »Grad«. Živahno veselje pa je prikipelo do vrhunca 
pri kupici naravnega belokranjskega vina v kleti gostilnice 
Šprajccrjeve, kamor se je zbralo učiteljstvo pred odhodom. 
Z veselo zavestjo, da so bili vsi naskoki srečno odbiti, da 
je storil vsak svojo dolžnost in da ni nieden tovarišev poel

legel pod težkim jarmom bede, boja in dela, sirro se razšli 
na vse vetrove lepe Bele Krajine, da takoj drugi dan zopel 
sejemo v mlada srca plodonosno seme omike in narodnega 
napredka. 


